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Victor PARHON 

"Căruţa cu paiaţe" a devenit, mai ales 
după '89 , o instituţie prin excelenţă -
sedentară. Excepţi i le  - să zicem 
Teatrul Naţional din Craiova, care nu 
face turnee în tară, ci în străinătate ! -. 
confirmă regula. Chiar şi "vagonul de 
turneu", care mai funcţiona încă până 
prin an i i  '60, a ajuns o amintire. 
D istanţa la care teatre le îşi pot 
perm ite să facă dep lasăr i  cu 
autobuzu l ,  nesubvent ionate, cu . 
spectaco le  având doar m i n ime 
elemente de decor şi recuzită, nu 
depăşeşte 1 00- 1 50 km, fi ind legată 
de posibil itatea întoarcerii trupei în 
aceeaşi seară sau noapte, pentru a 
se evita costurile cazării în hoteluri, 
aberante în raport cu preţul actual al 
biletelor de teatru. Practic, deplasările 
spectacolelor ca şi turneele în ţară nu 
numai că nu sunt rentabi le, dar au 

devenit imposibi le , dacă nu sunt 
subvenţionate sau sponsorizata. 
Singura şansă pentru ca publ icul 
oraşelor din provincie să poată vedea 
marile spectacole din Bucureşti şi din 
ţară sau pentru ca publicul capitalei 
să poată vedea marile spectacole 
realizate în provincie o constitu ie 
festival urile de teatru . Pretutindeni în 
lume, ele se fac în primul rând pentru 
public şi abia apoi pentru critică. Nici 
festivalurile internaţionale de teatru 
nu sunt gândite altfel, ele oferind în 
pr i mu l  rând pub l i cu l u i ,  dar  şi 
oameni lor de teatru ,  şansa de a 
cunoaşte cele mai reprezentative 
spectacole de pe mapamond, dintr
un  punct de vedere sau altu l ,  în 
funcţie de tematica , profi l u l  sau 
scopul fiecărui festival în parte. 
N u  n u m ai pentru pu b l i cu l  de  

provincie, ci ş i  pentru teatrele d in  ţară 
tot festivalul reprezintă singura şansă 
a ieşirii măcar din sedentarism şi 
automulţumire, dacă nu chiar d in 
anonimat, confruntarea profesională 
cu celelalte trupe şi cu exigenţele 
critic i i ,  româneşti şi străine, f i ind 
s ingura modalitate de a şti dacă 
mergi pe drumul cel bun sau alături 
de acesta. 
N i c i cr i t ic i i  teatra l i  n u  se ma i  
deplasează în  ţară, sau din provincie 
în capitală, cu aceeaşi uşurinţă de 
altă dată. Si sunt puţine teatrele care 
îşi pot perm ite să l e  as igu re 
transportul şi cazarea, pentru a nu 
ma i  vorb i  de faptu l  că ,  vrând 
nevrând ,  o astfel de  s i tuaţ ie  
afectează oricum obiectivitatea şi 
deontologia actului critic. Aşadar, şi 
pentru crit ici , f ie că e vorba de 
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spectacolele din străinătate sau de 
cele din ţară, pe care dintr-un motiv 
sau altul n-au apucat să le vadă, 
festivalul constituie o şansă importantă 
de a şti pe ce lume sunt, de a-şi 
îmbogăţi reperele culturale şi termenii 
de referinţă în exercitarea actului critic, 
de a cunoaşte noi le tendinţe şi direcţii 
care se manifestă în arta spectacolului 
teatral contemporan, la nivel naţional 
sau internaţional. 
Dincolo de cele spuse până acum, 
poate puţ in  cam d i dact ic ,  dar 
intenţionat pe înţelesul tuturor, căci 
festivaluri le au nevoie de sprij in lo
gistic şi material, din partea tuturor 
celor care ar putea să-I ofere (si sunt 
destul de mulţi cei care încă n-o fac!) ,  
festiva l u l  ca atare (f ie el teatra l ,  
m uzical ,  folcloric, d e  jazz sau de 
păpuşi şi marionete) este - sau poate 
fi şi ar trebui să fie - un eveniment 

cultural cu caracter complex, cu 
efecte benefice directe, dar şi de 
lungă durată, chiar pe plan economic, 
i ncl usiv pentru f i rmele care I -au 
sponsorizat. 
Să nu uităm apoi că, d in "consu
mator'' de festivaluri internationale, la ' 
care a participat cu strălucire imediat 
după 1 989, România a devenit în 
ultimi i ani şi un important producător 
de festiva luri teatrale internaţionale, 
care fac mai mult pentru imaginea 
reală  a României în l ume, decât 
mu lte prog rame spec ia le  şi 
costisitoare, de a cărui eficientă am ' 
avea toate motivele să ne îndoim .  
Festi val u l  e astfel o şansă de  
cunoaştere a creativităţii româneşti, 
d a r  şi a capaci tăţ i i  noastre 
org a n i z atori ce ,  de care ne m a i  
speriam până mai ieri-alaltăieri , dar 
de care putem începe să ne mân-

drim, nu doar după spusele oaspeţilor 
străini, ci şi după comparaţi ile pe care 
le putem face noi înşine, recunos
când însă că mai avem câte ceva de 
învăţat de la alţii , în special în privinţa 
eficientizării banilor investiţi, pe mul
tiple planuri. 
În sfârşit, referindu-mă la experienţa 
mea personală, de di rector artistic al 
Festivalu lu i  de teatru clasic de la 
Arad, timp de 3 ani, pot spune că 
festivalu l  e o şansă extraord inară 
pentru criticul de teatru devenit direc
tor artistic al festiva lu lu i ,  postura 
obligându-1 să-şi dovedească practic 
r igurozitatea criteri ior estetice şi 
capacitatea managerială, să-şi pună 
la bătaie toate relaţi i le personale pe 
care le are în ţară şi în străinătate şi ,  
nu  în ultimul  rând, să reînveţe faptul 
că teatrul se face în primă şi ultimă 
i nstanţă pentru public. 


